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DEBAT POLÍTICA MUNICIPAL ’06  

 

Senyor alcalde, regidors i regidores, 

 

Encarem amb aquest debat sobre política municipal la 

recta final del que ha estat un mandat que es va iniciar ara 

fa tres anys i que crec que ha estat dels més intensos que 

la ciutat de Lleida ha viscut en les darreres dècades. 

Parlo en passat en la mesura en la qual avui estem fem 

balanç de la gestió feta, principalment en el darrer any, 

però tenint present també que aquest serà l’últim debat 

general que celebrarem a la Paeria, ja que al juny de 2007 

el que tocarà serà la constitució d’un nou plenari i un nou 

govern municipal fruit de les eleccions que es celebraran 

al proper mes de maig.  

 

Durant aquest temps, amb més o menys encert, hem fet 

realitat un conjunt de bases sòlides sobre les quals hem 

de construir el futur més immediat amb els ulls posats 

en una ciutat de Lleida que afronta les properes 

dècades enfortida en les seves relacions socials, 
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il·lusionada amb la seva potent identitat cultural i 

innovadora en les seves ambicions econòmiques. 

 

I cal recordar que alguns dels pilars d’aquesta Lleida 

orgullosa es van posar en un Ple com aquest, el de l’any 

2004. Fruit d’una proposta presentada pel meu Grup i 

unànimement recolzada, vam fer possible que Lleida sigui 

l’any vinent Capital de la Cultura Catalana.  Més de mil 

activitats estan ja garantides pel 2007, però l’objectiu 

principal el podem donar per assolit: la nostra ciutat ja és 

referent de qualitat cultural arreu de Catalunya i les 

entitats de cultura popular de Lleida estan donant una 

lliçó d’implicació i aposta per la ciutat com a forma 

singular de projectar el conjunt de la cultura de la 

nostra nació, la catalana. 

 

Un altre projecte que va néixer en un Ple de la Ciutat va 

ser el de l’Assemblea Municipal de Religions, un ens 

que no només ha estat posat com a exemple a tot el 

món des de la Unesco, sinó que ha provocat que Lleida 

sigui consultada en aquests moments per governs 

municipals com els de Badalona, Saragossa, El Álamo 
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–a Madrid- i el mateix Govern d’Andorra . Igualment, 

se’ns ha demanat explicar aquesta nova forma d’afrontar 

la relació entre col·lectius culturals vinculats per la religió 

al Congrés Internacional sobre Religions i Mediacions a 

Zones Urbanes que es celebrarà a Barcelona a finals 

d’enguany i a un altre fòrum internacional sobre la matèria 

que es prepara a Andorra.    

 

Amb aquest ànim de construir el nostre futur, l’any passat 

vam presentar en aquest ple tres propostes que eren tres 

nous compromisos de gestió directament lligats a les 

Regidories que presidim els membres d’aquest grup. Estic 

orgullós de poder fer un balanç positiu de la feina feta. 

 

Ens vam comprometre, en primer lloc, a promoure la 

creació d’un premi que distingeixi l’activitat comercial 

de la nostra ciutat. El comerç és, sense cap mena de 

dubte, un dels sectors més dinàmics de Lleida, i alhora és 

un dels nostres segells distintius respecte d’altres ciutats. 

Un reconeixement a les persones que fan possible aquesta 

marca de qualitat de Lleida era, doncs, necessari.  
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El passat mes d’abril es van aprovar les basses dels Premis 

de Comerç Ciutat de Lleida, que seran lliurats en una gala 

pública que es realitzarà al mes d’octubre. Passat demà, de 

fet, finalitza el termini per tal que es presentin 

candidatures a optar a qualsevol dels tres premis previstos:     

� Premi a la Iniciativa Comercial, que pretén 

reconèixer les estratègies amb les quals els 

comerciants atansen la seva oferta al client final 

mitjançant promoció, dinamització, fidelització 

o de millora dels serveis.  

� Premi Gran Botiga de Lleida, amb el qual es 

volen guardonar les actuacions per destacar la 

singularitat històrica o artística i els elements 

d’atracció d’un establiment mitjançant la seva 

adequació a l’entorn arquitectònic i paisatgístic. 

� I el Premi Una vida pel Comerç, que consistirà 

en una insígnia d’or amb la qual reconèixer la 

trajectòria i la dedicació d’un empresari o d’una 

empresària del comerç de Lleida.  
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Vull felicitar des d’aquí la regidora Montse Bergés i 

l’esplèndid equip d’homes i dones que dirigeix, ja que han 

aconseguit representar allò que diferència el comerç de 

la ciutat de Lleida: audàcia, veterania, arrelament, 

implicació amb el medi urbà i dedicació plena. Aquest 

model de comerç de proximitat és el que no ens podem 

permetre el luxe de fer malbé, ja que ens ha de fer forts i, a 

la vegada, s’ha de convertir en un exemple a seguir per la 

resta de sectors productius de Lleida.  

 

El segon compromís va ser la posada en marxa d’un Pla 

Integral d’Atenció a les Persones Immigrades, amb la 

voluntat de facilitar la integració i cohesió social de les 

persones nouvingudes a la ciutat de Lleida. Aquesta 

actuació és complexa en la mesura en la qual ens afrontem 

a un fenomen en constant evolució, el de la immigració, 

que massa vegades és projectat sobre la ciutadania com a 

sinònim de conflicte. 

 

Encarar aquest Pla Integral requereix de dues condicions: 

l’estudi de la situació i l’establiment de mesures positives 

clarament definides. Serà la Universitat de Lleida, per 
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encàrrec de la Regidoria de Drets Civils, Cooperació i 

Immigració,  l’entitat que sistematitzarà en els propers 

mesos les diferents dades sectorials que hores d’ara 

existeixen al voltant del fenomen.  

 

Però mentrestant, ja s’ha realitzat una primera 

aproximació integral a l’atenció a les persones 

immigrades amb la celebració, el passat 23 de març a 

la ciutat de Lleida, del Primer Congrés de Bones 

Pràctiques per la Civisme i la Convivència. Tècnics de 

diferents institucions de Catalunya van posar en comú els 

reptes que des de les administracions públiques hem de 

superar de cara a les persones que viuen amb nosaltres i 

que responen a principis culturals i socials diferents -ni 

millors ni pitjors, sinó diferents- dels que han estat els 

comuns en el nostre passat. 

 

El regidor Xavier Aluja, i l’equip de persones esforçat i 

plenament dedicat que dirigeix, ens han donat lliçons en 

aquest any de com és possible treballar per la 

convivència i la diversitat, i de com respectar els drets i 

també fer complir els deures pot ser una realitat que 



 7 

s’acabarà obrin pas de manera natural a la nostra 

societat.  Una ciutat que respecta i fa respectar la seva 

gent, vingui d’on vingui, és una ciutat que pot superar 

temptacions minoritàries d’establir tensions artificials en 

base a l’ús pervers de suposats principis inamovibles. 

Perquè la gent de Lleida és aquella que viu, treballa, creix 

i estima Lleida.  

 

La tercera proposta que vam fer ara fa un any era la 

redacció d’un Pla de Biblioteques per dotar la ciutat 

d’equipaments de lectura amb una incidència superior a la 

de les actuals sales de lectura d’alguns equipaments cívics. 

 

A l’actualitat, l’IMAC i el Departament de Cultura de la 

Generalitat treballem sobre l’esborrany d’un consorci que 

suposi la creació de tres noves biblioteques a la ciutat 

de Lleida que donaran servei diferenciat a tres zones 

ben definides: Mariola i Ciutat Jardí; Cappont i 

Bordeta; i Balàfia, Pardinyes i el Secà de Sant Pere. 

 

Aquests equipaments nous dependrien de la Biblioteca 

Pública actualment gestionada per la Generalitat i que 
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passaria a dependre d’un consorci públic en el qual la 

Paeria tindrà un pes determinant. L’actual conseller de 

Cultura, en la seva primera visita a Lleida fa poc més d’un 

mes, va assumir el compromís de fer efectiu aquest 

projecte d’apropar a la ciutadania l’accés a la cultura, i des 

d’aquí vull expressar el meu desig que la Diputació de 

Lleida també tingui a bé sumar-se a una iniciativa que 

espero poder presentar oficialment abans que acabi la 

tardor.  

 

Aquestes tres accions municipals resumeixen el 

principi bàsic que hem volgut imprimir a la gestió dels 

regidors i la regidora d’Esquerra al govern municipal: 

l’atenció, el reconeixement i la formació de les persones. 

Són les persones, de manera individual o col·lectiva, les 

que fan possible que Lleida sigui una ciutat orgullosa, una 

ciutat que és referència modèlica en molts aspectes, i una 

ciutat que sap conviure en pau perquè sap respondre amb 

eines innovadores i valentes a qualsevol dels reptes de tota 

mena que el dia a dia en sorgeixen. Els poders públics, la 

Paeria en tot cas, ha de saber canalitzar en positiu les 

energies que la societat esmerça en benefici d’un futur 
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esperançador per a Lleida, i també ha de saber 

corregir els comportaments minoritaris que poden 

posar en risc la convivència de les persones i la 

projecció nacional del nostre entramat social. 

 

En aquesta línia, els regidors i la regidora d’Esquerra 

estem treballant sense descans i amb il·lusió en d’altres 

accions tan emblemàtiques com: 

� Fruinària, una fira única a Catalunya on Lleida 

mostra el valor afegit de la seva fruita;  

� la recuperació i obertura a la ciutat del Castell 

de Templers i la Suda;  

� la consolidació de Lleida com a ciutat de 

congressos, que es veurà definitivament 

projectada amb la posada en marxa de la 

singular Llotja i teatre municipal a Pardinyes;  

� la posada en marxa del nou Mercat del Pla com 

a superfície comercial i hostalera;  

� la reactivació del concepte de Mercats 

Municipals;  
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� l’aposta pel sistema arbitral de consum per 

superar els conflictes entre venedors i 

consumidors;  

� Solidàrium, la millor mostra de la feina que fan 

les entitats solidàries de la ciutat; 

� els esforços per trencar la imatge de la 

marginalitat minoritària col·lectius ciutadans 

com els gais i lesbianes;  

� la difusió entre les famílies de l’educació en 

diversitat; 

� la internacionalització de les nostres propostes 

culturals, com la poesia a través del Festival 

Mahalta;  

� i l’èxit de públics a la pràctica totalitat de les 

accions culturals, que de vegades superen en 

quantitat i qualitat aquell lema de “Lleida és 

capital cada dia” que ens va convertir en Capital 

de la Cultura Catalana 2007. 

 

Els regidors i la regidora d’Esquerra ens vam proposar, 

quan vam entrar a formar part del govern municipal, 
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demostrar la nostra capacitat de gestió amb rigor, 

innovació, imaginació i catalanitat. 

 

Som rigorosos, com demostra el fet de que les regidories 

que presidim no han generat dèficit a les arques 

municipals en els tres anys de la nostra gestió. Som 

innovadors, com evidencien les propostes que he 

esmentat. Som imaginatius, tal i com posen de relleu les 

entitats i administracions que ens veuen des de fora. I 

demostrem la nostra innegable voluntat de potenciar la 

cultura i la llengua catalana en totes i cadascuna de les 

accions que promovem.  

 

Puc qualificar de gratificant l’aportació que des 

d’Esquerra hem fet a un govern municipal que va 

començar a caminar amb incerteses però que ha consolidat 

davant la ciutadania la veritable idea que estem allà on la 

gent ens necessita, que hem fet front problemàtiques i 

situacions que portaven anys enquistades i que no hem 

escatimat esforços, institucionals i personals, per construir 

un futur que la immensa majoria de lleidatans i lleidatanes 

veuen amb il·lusió i confiança.   
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També hem comés errades, i resten sobre la taula projectes 

que no hem pogut fet realitat, com el trasllat de la 

mesquita del Carrer del Nord, una necessitat que ha estat 

entorpida en base a interessos que res tenen a veure amb 

l’aspiració a una millor qualitat de vida del col·lectiu 

musulmà i dels veïns de la zona. 

 

En tot cas, les meves darreres paraules en aquest torn han 

d’anar destinades a fer una ràpida mirada a l’any que ens 

queda pel davant. A ningú no se li escapa que les 

legítimes aspiracions electorals d’uns i els altres ens 

portaran a refermar els nostres trets diferencials. És 

legítim, i pot ser viable sinó oblidem tot allò que plegats 

hem aconseguit. Aquesta Paeria, cada dia té menys a veure 

amb la Paeria existent a mitjans de 2003. Les 

transformacions que hem provocat ens apropa com 

administració encara més a la gent, i hem passat de ser 

un Ajuntament que es deixava portar per velles 

sinèrgies a convertir-nos en un element dinamitzador 

de la nostra societat en tots els aspectes: el cultural, el 

productiu, l’educatiu, el social i el turístic.   
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Senyor alcalde, regidors i regidores, l’any que queda pel 

davant resta innegablement marcat pel calendari 

electoral, però no podem perdre de vista que tenim 

dotze mesos pel davant per fer realitat nous 

compromisos i fer possible que es visualitzin els grans 

projectes del mandat que han de passar del paper a la 

pedra, com el nou Museu Morera, el Palau de Congressos, 

les actuacions globals als barris de la Mariola i Centre 

Històric i la generació d’un enorme parc urbà amb la fusió 

dels Camps Elisis amb la canalització del riu Segre, entre 

d’altres. 

 

Moltes gràcies per la seva atenció. 


